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جمعی از سهامداران شــرکت های بورسی نسبت به سقوط 
شاخص بورس و ضررهای دامنه دار در این بازار، تجمع اعتراض آمیز 

برگزار کردند.
تجمع این سهامداران که در اعتراض به سقوط مداوم شاخص بورس 
در دولت یازدهم و ضررهای دامنه دار در بازار سرمایه و اعتراض به عملکرد 
مدیریت بازار ســرمایه صورت گرفته، در مقابل ساختمان تالار بورس در 

خیابان حافظ برگزار شد.
برخی از این سهامداران که تعداد آنها 50 تا 70 نفر بود با بیان اینکه 
مدیریت بازار سرمایه در تشدید ضرر سهامداران موثر بوده است می گفتند 
ارزش سرمایه آنها در بازار طی یک یا دو سال اخیر به نصف کاهش یافته 

است و دچار مشکل جدی شده اند.
به گزارش فارس، ارزش بازار سرمایه از 314 هزار میلیارد تومان ظرف 
چند ماه اخیر به 283 هزار میلیارد تومان کاهش یافته اســت. شــاخص 

بورس نیز از حدود 75 هزار واحد به 63 هزار واحد کاهش یافته است.
البته شاخص بورس در پایان معاملات دیروز با رشد اندک قیمت ها و 

پس از 13 روز منفی بالاخره بیش از 180 واحد مثبت شد.
هرچند این مثبت شــدن بازار چندان قوی نبود و بر همین اســاس 
بسیاری از سهامداران معتقدند باید در همین روزهای مثبت سهامشان را 

فروخته و از بازار خارج شوند.

اقتصادی  کمیســیون  عضو 
مجلس با گیج کننده خواندن آمار 
بالای قاچاق در ایران گفت: بخش 
قابل توجهی از قاچاق، مربوط به 
کالاهای لوکس و غیرضروری است.
در  پورابراهیمــی  محمدرضــا 
گفت وگو با کیهان با تایید این مطلب 
که حجــم بالا و نوع قاچــاق کالا به 
داخل کشور نشــاندهنده هدفمند و 
سازماندهی شده بودن قاچاق به ایران 
اســت، اظهار کرد: سالانه بین 20 تا 
25 میلیــارد دلار حجم کالای قاچاق 
به کشور است که مقام معظم رهبری 
در بیاناتشــان از تعبیــر گیج کننده 
برای آن اســتفاده کردند. این عدد با 
احتساب مبلغ ســه هزار تومان برای 
هر دلار حدودا معادل کل فروش نفت 
خام کشــور است، بنابراین لازم است 
که حتمــا در این زمینــه کار جدی 

صورت بگیرد. 

این نماینــده مجلس با تاکید بر 
عزم مجلس برای انجام وظیفه خود در 
مبارزه با قاچاق، در مورد فعالیت های 
عملی انجام شده مجلس برای کاهش 
آن در کشــور گفت: پس از تصویب و 
ابلاغ قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، 
در خصــوص این قانــون طی نامه ای 
از رئیس جمهور درخواســت شده که 
آیین نامه های مربوط را براساس قانون 
به شــکل جدی پیگیــری کند. این 
آیین نامه ها باید ظرف سه ماه نوشته و 
ارائه می شد که بخش عمده ای از آنها 

هنوز نوشته نشده است.
پورابراهیمی ادامه داد: از مجموع 
9 آیین نامــه اصلاحی مربوط به مواد 
قانون، ســه یا چهار آیین نامه نهایی 
شــده و مصوب هیئت وزیران است. 
بقیه یا نوشــته نشده یا آماده است و 
هنوز تصویب یا ابلاغ نشده که مجلس 
به عنوان الزام قانونی پیگیر آنهاســت 

زیرا خلأ قانونی یک چالش جدی برای 
مبارزه با قاچاق کالاست. علاوه بر آن 
ارز کالاهای  در خصوص تخصیــص 
ضــروری با وزارت صنعــت، معدن و 

تجارت صحبت شده است.
وی با بیان اینکــه چالش اصلی 
در حــوزه اقتصاد کشــور حمایت از 
تولید اســت، افزود: حمایت از تولید 
به دو صورت انجام می گیرد اول ارائه 
تسهیلات و فراهم کردن فضای کسب 
و کار و بعد همکاری های دستگاه های 
حمایتی از واحدهای تولیدی، که همه 
حمایت مســتقیم از تولید است. ولی 
آنچه در کشور ما بعضا از حمایت های 
مستقیم تاثیرگذارتر است حمایت های 
غیرمســتقیم از جملــه جلوگیری و 
کاهــش قاچاق کالا به داخل کشــور 
است. عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
با تاکید بر حرکت در مســیر اقتصاد 
مقاومتی برای حل مشــکلات کشور 

تصریح کرد: مسئله دیگر که افزون بر 
قاچاق مانعی برای افزایش توان تولید 
در داخل محســوب می شود، واردات 
اســت. کالاهایی که از مبادی قانونی 
وارد کشور می شوند و علاوه بر ارزبری، 
افزایش و غیراصولی بودن آن به تولید 
داخــل ضربه جــدی وارد می کند و 
کاهش و ساماندهی آنها می تواند منجر 

به رشد تولید داخلی شود.
پورابراهیمــی با اشــاره به اینکه 
بخش قابل توجهی از قاچاق، مربوط 
به کالاهای لوکس و غیرضروری است، 
تصریح کرد: براساس برآوردها سالانه 
2 میلیارد دلار ارز کشور به کالاهایی 
از جمله لوازم آرایشی و اسباب بازی و 
امثالهم اختصاص داده می شود. علاوه 
بر آن ماشــین های لوکس و آخرین 
مــدل هم مقــدار زیــادی ارز خارج 
می کند، چیزی که در هیچ جای دنیا 
صورت نمی گیرد. در خصوص دارو و 

مواد غذایی و کالاهای ضروری ناچار 
به اختصاص ارز هستیم ولی در مورد 
اکثــر واردات می توان برای تولید آنها 
در داخــل برنامه ریــزی کرد. چندی 
پیش محمدحسین برخوردار، رئیس 
مجمع عالی واردات با انتقاد از افزایش 
واردات کالاهــای لوکس، اظهار کرد: 
دلیل افزایش واردات کالاهای لوکس 
طی یک ســال گذشته مصوبه معاون 
اول رئیس جمهور درباره آزادســازی 
واردات کالاهای لوکــس در ماه های 
نخســت فعالیت دولت یازدهم است 

که اثر آن امروز مشخص شده است.
وی افــزود: بســیاری از کالاها از 
جمله چتر و کلاه و وسایل تزیینی که 
امروز طبق آمار گمرک در صدر واردات 
قرار گرفتند، ناشی از آزاد شدن واردات 
کالاهای گروه 10 بوده که در بهمن ماه 
92 ابلاغ شده و امروز با توجه به اینکه 
در شرایط تحریم قرار داریم برای کشور 

مشکل ساز شده است.
عضو اتاق بازرگانی تهران با انتقاد 
از تبلیغ کالاهای خارجی در کشــور 
تصریح کرد: در همــه جای مملکت 
کالای خارجی تبلیغ می شود، بنابراین 
انتظار می رود که خرید این کالاها در 

میان مردم بیشتر شود.
برخوردار خاطرنشان کرد: عده ای 
با فرهنگ ســازی غلط خرید کالای 
خارجی را به مــردم تحمیل کرده اند 
که این مسئله برای آینده تولید کشور 

خطرناک است.
وی در خصوص نقش مشــکلات 
نظام تعرفه گــذاری واردات بر واردات 
کالاهــای لوکس خاطرنشــان کرد: 
بازنگری در تعرفه ها شــرایط را برای 
کاهش واردات اجناس لوکس فراهم 
می کند، ولی مشکل اصلی در قاچاق 
بالای این محصولات است که متاسفانه 
در حال حاضر در کشور غوغا می کند.

معاون ســازمان امور مالیاتی کشور، شرط بخشودگی جرایم 
مودیان مالیاتی را اعلام کرد.

علیرضا طاری بخش، معاون ســازمان امور مالیاتی کشور، با اشاره به 
فراخوان مشــمولان مرحله ششم جهت ثبت نام، آموزش و اجرای قانون 
مالیات بر ارزش افزوده از ابتدای ســال 94 گفــت: تنها در صورت ارائه 
اظهارنامه در موعد مقرر قانونی، جرایم مالیاتی قابل بخشودگی خواهد بود.
معاون مالیات بر ارزش افزوده ســازمان امور مالیاتی کشور، با اشاره 
بــه اینکه تاکنون در حدود 160 صنف بــه نظام مالیات بر ارزش افزوده 
پیوســته اند، خاطرنشان کرد: طی شش مرحله فراخوان قانون مالیات بر 
ارزش افزوده، علاوه بر اشخاص حقوقی، مودیان مشمول بندهای )الف( و 
)ب( ماده 96 قانون مالیات های مستقیم و همچنین برخی از مشاغل بند 

)ج( مشمول ثبت نام و اجرای این قانون شده اند.
وی با بیان اینکه مشمولان مرحله ششم، شامل چلوکبابی ها، سالن های 
غذاخوری، سفره خانه های سنتی و اغذیه فروشی های زنجیره ای با مالکیت 
واحد و یا نام و نشان و عنوان تجاری واحد فارغ از مساحت محل کسب 
و کار و نوع مجوز از ابتدای ســال 94 بایــد مالیات بر ارزش افزوده اخذ 
کنند و قبل از این تاریخ، اخذ مالیات بر ارزش افزوده از ســوی این گروه 
غیرقانونی بوده خاطرنشان کرد: پس از آنکه یک صنف یا بنگاه اقتصادی 
مجاز به اخذ مالیات بر ارزش افزوده شد، برای این گروه، گواهی ثبت نام 
در نطــام مالیات بر ارزش افزوده صادر می شــود که این گواهی ثبت نام، 
مجوز اخذ مالیات از مصرف کنندگان و بهترین معیار شناســایی مودیان 
این نظام مالیاتی برای مردم اســت و اصناف و بنگاه های اقتصادی مکلف 

هستند، در صورت درخواست مصرف کنندگان این گواهی را ارائه کنند.
وی همچنین با بیان اینکه نرخ مالیات بر ارزش افزوده کالا و خدمات 
عمومی در ســال 1394 یک درصد افزایش یافته و به 9 درصد رســیده 
است، عنوان کرد: این نرخ شامل 6 درصد مالیات و 3 درصد عوارض است.

وزیر امور اقتصادی و دارایی 
گفت: قصــد داریم در خصوص 
نرخ  صادراتی،  و خدمات  کالاها 
مالیاتــی صفر اعمــال کرده و 
را  آن ها  از  دریافتی  مالیات های 

مسترد کنیم.
 علی طیب نیــا در اجلاس بهاره 
مدیران کل امور مالیاتی کشور اظهار 
کرد: سال گذشته فاصله بین واردات 
و صادرات غیرنفتی کشــور به حدود 
سه میلیارد دلار رسید بطوریکه حدود 
50 میلیارد دلار صادرات و 53 میلیارد 
دلار واردات غیرنفتی گمرکی داشتیم.

وی با اشاره به وجود ظرفیت های 
بالا در کشــورهای همسایه به ویژه 
عراق و کشورهای آسیای مرکزی برای 
توسعه صادرات کشور گفت: یکی از 
اولویت های اصلی ما افزایش صادرات 
غیرنفتی و کاهش شکاف بین صادرات 

غیرنفتی و واردات کشور است.
وزیر اقتصــاد در ادامه از رئیس 
کل سازمان امور مالیاتی خواست که 
»استرداد« را به عنوان یک شاخص 
عملکرد حوزه هــا مد نظر قرار دهند 
و هر حــوزه مالیاتی کــه در بخش 
صادرات، اســترداد بالاتری داشــت، 

بیشتر مورد تشــویق و حمایت قرار 
گیــرد. طیب نیا تصریح کرد: برای ما 
موضوع افزایش صادرات غیرنفتی از 
اهمیت بسیار بالاتری برخوردار است 
و بایــد در حوزه تــراز پرداخت های 
خارجی و تجاری بــه تعادل بهتری 

دست یابیم.
وزیــر اقتصــاد افــزود: موضوع 
اســترداد مالیات بــر ارزش افزوده 
کالاهــا و خدمــات صادراتی یکی از 
مواردی اســت که همواره به عنوان 
انتقاد از ســوی بخــش خصوصی و 
فعالان اقتصادی مطرح می شود و با 

توجه به عملکرد مثبت سازمان امور 
مالیاتی حیف اســت که این ایراد و 
اشــکال به عملکرد سازمان مالیاتی 

وارد شود.
وی توجــه و مدارا بــا بنگاه ها و 
تولیدکنندگانــی که دچار مشــکل 
هســتند را از دیگــر سیاســت های 
ضــروری مالیاتی در شــرایط فعلی 
اقتصــاد کشــور بر شــمرد و گفت: 
دوستان سازمان مالیاتی عنایت داشته 
باشــند که اولویت اصلی کشور رشد 
اقتصــادی و افزایش توان تولید ملی 

و ایجاد اشتغال برای جوانان است.

طیب نیا ادامه داد: ما بیش از آن 
که به دنبال افزایش صرف درآمدهای 
مالیاتی باشیم که البته آن هم برای 
ما مهم اســت، به دنبال آن هستیم 
که مالیات درست، صحیح و عادلانه 

وصول شود.
وزیر اقتصاد افزود: مفهوم عدالت 
مالیاتــی به این معناســت که ما از 
افرادی کــه به لحاظ درآمد و هزینه 
با هم برابر بوده و به اصطلاح همگن 
هستند، مالیات برابر وصول کنیم و از 
کسانی که وضعیت نابرابر و ناهمگن 

دارند مالیات نابرابر وصول کنیم.

طیب نیا با اشاره به اینکه مالیات بر 
دارایی افرادی که دارایی یکسانی دارند 
باید برابر باشد، گفت: اجرای عدالت 
مالیاتی بدون دســتیابی و دسترسی 
به اطلاعات کافی میسر نخواهد شد 
و به همین دلیل است که طرح جامع 
مالیاتی برای کشور ما اهمیت بسزایی 
دارد.وی وابســتگی به نفت و دولتی 
بودن را دو آسیب بزرگ اقتصاد کشور 
دانست و افزود: برای برون رفت از این 
مشــکلات باید نقش نفت در اقتصاد 
را کاهش بدهیــم و درآمدهای پاک 

مالیاتی را جایگزین کنیم.

رئیــس اتحادیه باغداران 
برای  گفت: هیــچ چارچوبی 

واردات موز وجود ندارد.
مجتبی شادلو در گفت وگو با 
نسیم با اشــاره به این که میزان 
واردات موز بدون چارچوب بوده و 
در انحصار افراد خاصی است، اظهار 
داشت: بحث واردات موز موضوعی 
اســت که ما در مورد آن همیشه 
موضعی مشخص و ثابت داشته ایم، 
زیرا معتقدیم تا زمانی که این همه 
تنوع میوه داخلی وجود دارد نیاز 
نیست که موز را به مقدار زیاد وارد 
کشور کرد، در حالی که با واردات 
این میوه همیشه ارز زیادی هم از 

کشور خارج می شود.
وی اضافه کرد: دلیل برخی از 

افراد بــرای واردات زیاد موز، این 
است که ما خودمان آن را در داخل 
تولید نمی کنیم، در صورتی که این 

حرف، توجیه مناسبی نیست.
وی گفت: متاسفانه برای میزان 
واردات موز هم هیچ گونه چارچوبی 
قرار داده نشــده، لذا در مقایسه با 
سایر میوه ها عملا فضای متفاوتی 
برای بازار این محصول ایجاد شده 

است.
شادلو تاکید کرد: در حقیقت 
فضایــی که می توانــد در اختیار 
تولیدات داخلی باشد، بسیار راحت 
در دســترس موز قرار می گیرد به 
طوری که در فرهنگ ما جا افتاده 
که اگر در مراســمی موز در ظرف 
میوه وجود نداشته باشد شأن آن 

مجلس پایین آمده است.
وی بــا بیان ایــن مطلب که 
بیشــتر و کمتر شدن واردات این 
میوه همیشه به صلاحدید عده ای 
است که واردات موز در انحصارشان 
است تصریح کرد: موز میوه گرمی 

است و از این فصل به بعد هم که 
هوا رو به گرمی می رود دیگر نیاز 

به واردات زیاد آن نیست.
وی در رابطه با سخنان برخی 
از افــراد مبنی بر این که صادرات 
میوه های آب بر، به معنای این است 

که در شــرایط خشکسالی، ما آب 
را به خارج از کشــور می فرستیم، 
اظهار داشت: وزارت کشاورزی سال 
گذشته از کشــاورزان درخواست 
کرد تا محصولاتی مانند هندوانه 
که آب بر هستند کمتر کشت کنند، 
اما متاســفانه برخی از کشاورزان 
این درخواســت را جدی نگرفتند 

و کشت کردند.
وی ادامــه داد: بالاخــره این 
محصولات کشت شــده آیا الان 
صادر نکردن آنها به کشــورهای 
دیگر برای ما آب می شود؟ در کل 
اگر قانون الگوی کشت و موضوع 
تنظیم بازار درســت اجرا شــود، 
کشــاورز هم مطمئن می شود که 
اگر فلان محصول را کشــت کرد 

و فــلان محصول را کشــت نکرد 
متضرر نمی شود. در چنین زمانی 

روال پایداری ایجاد خواهد شد.
شادلو بیان داشــت: تا زمانی 
که کشاورز به حال خود رها شود 
و زمانی هم که متضرر شد کسی 
پاســخگوی زیان او نباشد ایجاد 
مشــکلاتی از جملــه تولید زیاد 

محصول اتفاق خواهد افتاد.
در  باغــداران  اتحادیه  رئیس 
پایان خاطرنشــان کرد: الان که 
هندوانه به کشورهای دیگر صادر 
می شــود ما هنوز هم قیمت قابل 
قبولــی از نظر بعد تمام شــده و 
اقتصاد تولیدی آن را نداریم وای 
بــه حال این که صــادرات را هم 

متوقف کنیم.

عضو اتحادیه بنکداران گفت: واردات مواد غذایی در سال 93 
بسیار زیاد بود.

قاســمعلی حسنی در گفت وگو با نسیم، افزود: واردات زیاد و افزایش 
کالا در انبارها ســبب پیشی گرفتن عرضه بر تقاضا شده بود، مردم بازار 

خرید را بایکوت کردند و رکود بازار طی 35 سال گذشته بی سابقه بود.
وی تصریح کرد: در سال 93 واردات فراوانی به کشور صورت گرفت به 

گونه ای که حجم و ارزش ریالی واردات بسیار زیاد بوده است.
حسنی در بخش دیگری از سخنان خود، اضافه کرد: جو روانی موضوع 
لوزان و نهایی شدن آن در 11 تیرماه، باعث شده تا رکود بسیار زیادی در 
بازار حاکم باشد، به طوری که می توانم بگویم چنین رکودی در طی 35 

سال گذشته بی سابقه بوده است.
وی با بیان این مطلب که بازار از سوی مردم، شرکت ها و موسسات با 
یک بایکوت خرید مواجه شده، اظهار داشت: در حال حاضر بحث قیمت 
اجناس مطرح نیســت زیرا اصلا خریدی صورت نمی گیرد و این مختص 

کالای خاصی نیست.

عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس با اشاره به واگذاری 
18میلیون سهم پتروشیمی مبین به 43 نفر و فاجعه بار خواندن 

آن گفت: باید این اشخاص هر چه سریع تر شناسایی شوند.
مؤید حسینی صدر در گفت وگو با برنامه پایش اظهار داشت: پتروشیمی 
مبین امکانات و مواد موردنیاز مثل اکسیژن، نیتروژن، برق، آب صنعتی، 
بخار هوا و غیره را برای سایر پتروشیمی ها تأمین می کند. این پتروشیمی 
یک مجموعه ای است که سود تضمینی دارد. یعنی یک مجتمع صنعتی 

یا پتروشیمی خیلی سود ده است.
وی گفت: قرار بر این بود که فقط هر کس بتواند طبق روال عرضه سهام 
بتواند یک سهام محدودی بخرد تا قیمت مشخص و فضا رقابتی شود و در 
نهایت ســوء استفاده نشود. رانت خواری اطلاعاتی در واقع وجود نداشته 

باشد و مدیران هم تبانی نکرده باشند که خودشان این سهام را بخرند.
این نماینده مجلس تصریح کرد: برای پیشگیری از این قضایا همیشه 
تعداد محدودی را به فروش می رسانند و خودشان هم اعلام کرده بودند 

اما متوجه شدیم که 43 کد خریدار فقط این سهام ها را خریده اند.
حســینی گفت که بعد از مصاحبه من با اصحاب رســانه گزارشی به 
من رسید که این 43 نفر را اگر رصد کنید متوجه می شوید که قبلًا هم 
انحصاری خرید کرده اند. باید مشــخص شود که این 43 نفر چه کسانی 

هستند.
وی ادامه داد: اگر شرکت بورس اطلاع داشت چرا یک هفته بعد اقدام 
کردند. اصلًا چرا مســئولان ســازمان برای توضیح در این مورد حاضر به 
پاسخگویی نشدند. باید رانت اطلاعاتی و شناسایی این افراد صورت بگیرد.

به گزارش تســنیم عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس، واگذاری 
18 میلیون ســهم پتروشیمی مبین به 43 نفر را فاجعه بار خواندو گفت: 
باید این اشــخاص هر چه سریع تر شناسایی شوند، در عین حال سازمان 
بــورس اعلام کرد موضوع را به طور جدی پیگیری خواهد کرد. ســهام 
شرکت پتروشیمی مبین که دارای ارزش 3/5 میلیارد دلاری است نباید 

در فضای غیر رقابتی واگذار شود.

با وجود گذشــت چند روز 
به  هواپیمایی  مهلت سازمان  از 
دقیق  اجرای  بــرای  ایرلاین ها 
آیین نامه حقوق مسافر حالا دبیر 
هواپیمایی  شرکت های  انجمن 
طی نامه ای خواستار تغییر برخی 

مفاد این آیین نامه شده است.
در  اســعدی ســامانی  مقصود 
این بــاره به فارس گفــت: به تازگی 
نامه ای بــه امضاء همــه ایرلاین ها 
برای وزیر راه و شهرســازی، ارسال 

کرده ایم مبنی بر اینکه لازم اســت 
تجدیدنظــری دربرخــی مفاد این 

آیین نامه انجام شود.
وی بــا تأکید بر اینکه همچنان 
منتظر جواب وزیر راه وشهرســازی 
هستیم، تأکید کرد: آیتم هایی در این 
آیین نامه قید شده است لازم است در 

جزئیات آن تجدیدنظر شود.
اســعدی ســامانی توضیح داد: 
به عنــوان مثال در این آیین نامه به 
موضوع بــروز نقص فنی و تأخیرات 

ناشــی از آن، عوامل برون سازمانی 
مؤثــر در بــروز تأخیــر، تأخیرات 
ناشــی از شــرایط آب و هوایــی و 
همچنین تأخیرات ناشی از پروازهای 

عکس العملی توجهی نشده است.
شــرکت های  انجمــن  دبیــر 
هواپیمایــی بیان کــرد: تأخیراتی 
ناشــی از عوامل برون سازمانی برای 
یک پرواز رخ می دهد که شرکت های 
هواپیمایی نقشی در بروز آن تأخیر 
نداشــته است، اما چنین موردی در 

آیین نامه مذکور، مورد بی توجهی قرار 
گرفته همچنین به موضوع تأخیرات 
عکس العملی توجهی نشــده یعنی 
وقتی ایرلاینــی در یک پرواز دچار 
تأخیر شود، قطعاً در پروازهای بعدی 
آن هواپیما کــه از قبل برنامه ریزی 
شده، تا پایان روز تأخیر رخ می دهد 
و این موضوع موجب بروز مشــکل 
برای مسافران خواهد بود اما توجهی 
به اینگونه تأخیرات هم نشده است.

اسعدی ســامانی با اشــاره به 

اینکه در آیین نامه مذکور به موضوع 
تأخیرات ناشــی از عوامل فنی هم 
توجهی نشده است توضیح داد: این 
مورد به ایمنی پرواز مرتبط اســت، 
در اغلب کشورهای دنیا چون عوامل 
فنی نقش تعیین کننده ای در ایمنی 
پــرواز دارد، به موضــوع تأخیرات 
مرتبط با آن توجه خاص شده است، 
معمولاً این گونه تأخیرها مشــمول 
جبران خسارت نمی شود زیرا حفظ 
جان مســافر در اولویت است که در 

آیین نامه موجود به آن توجه نشده 
است.

شــرکت های  انجمــن  دبیــر 
هواپیمایی افزود: در تغییراتی نهایی 
کــه در این آیین نامه اعمال شــد، 
ابهاماتی وجود دارد که مورد اعتراض 
ایرلاین ها است؛ حتی نظریاتی که از 
سوی شرکت های هواپیمایی مطرح 
شــد تا این ابهامات رفع شود هم از 
سوی ســازمان هواپیمایی کشوری 

مورد بی توجهی قرار گرفت.

رئیس شورای رقابت از تعیین تکلیف قیمت های جدید خودرو 
در هفته  آینده خبر داد و گفت: اکنون نمی توان گفت، قیمت خودرو 

افزایش یا کاهش می یابد.
رضا شــیوا در گفت وگو با تسنیم با اشــاره به اینکه بیشتر اطلاعات 
درخواســتی شــورای رقابت از بخش های مربوطه از جمله خودروسازان 
برای تعیین قیمت خودرو در ســال 94 دریافت شــده است، گفت: قرار 
است در نشست این هفته شورا دستورالعمل پارسال قیمت گذاری خودرو 
بررســی و با تصویب آن روند تعیین قیمت های جدید خودرو مطابق این 

فرمول انجام شود.
وی با بیان اینکه »هفته آینده قیمت های جدید خودرو را اعلام خواهیم 
کرد« افزود: اکنون نمی توان گفت، قیمت خودرو افزایش و یا کاهش می یابد، 
اما در مجموع کارشناسان این شورا مستندات خودروسازان را بررسی و در 
نهایت قیمت های جدید را به استناد فرمول و نرخ تورم بخشی اعلام می کنند.

همچنین عیسی امامی، عضو ناظر شورای رقابت در گفت وگویی ضمن 
ابراز اینکه بر اساس فرمول شورای رقابت، قیمت های جدید خودرو بر اساس 
قیمت های پایه و نرخ تورم بخشی خودرو در سال 93 تعیین می شود، اظهار 
داشت: هزینه های تولید در سال 93 برای تولیدکنندگان بسیار بالا بود، این 
در حالی است که امسال روند کاهشی نرخ تورم نشان از کاهش هزینه های 

تولید و مدیریت منابع دارد.
وی با اعلام اینکه امســال دولت با توجه به روند کاهشــی نرخ تورم 
تعدیل نرخ سودهای بانکی را در دستور کار خود قرار داده است، افزود: اما 
لحاظ کردن قیمت پایه خودرو در سال 93 مسیر را برای افزایش قیمت ها 

فراهم می کند.
این عضو ناظر شــورای رقابت، گفت: شورای رقابت برای جلوگیری از 
افزایش قیمت خودرو پیشنهاداتی را به مسئولان مربوطه عنوان کرده است، 
به طوری که با کاهش قیمت تمام شده پول، تزریق و تامین منابع واحدهای 
تولیدی و حمایت دولت از واحدهای تولیدی برای کاهش هزینه ها می توان 

مانع افزایش قیمت ها در حوزه صنعت خودرو شد.
اظهارات فوق در حالی است که خودروسازان در ابتدای امسال به بهانه 
افزایش یک درصدی مالیات بر ارزش افزوده قیمت های خود را افزایش دادند 

و حالا مجددا درخواست تغییر قیمت ها را به شورای رقابت فرستاده اند.
با این اوصاف به نظر می رسد با توجه به اینکه اشتهای خودروسازان برای 
گران کردن خودروها فعلا تمامی ندارد بنابراین احتمالا در هفته آینده باید 
شاهد گرانی دوباره خودروها در عرض کمتر از 2 ماه در سال جاری باشیم.

بروز این اتفاق فقط به افزایش رکود بازار خودرو و بی اعتمادی بیشتر 
مردم به وعده های مسئولان دولتی مبنی بر مقابله با گرانی ها منجر می شود.

دولت  کشاورزی  جهاد  وزیر 
نهم گفــت: خودکفایی در قالب 
امنیت غذایی از سیاســت های 
چشم انداز،  ســند  نظام،  کلان 
 5 برنامه های  مقاومتی،  اقتصاد 
با  ساله و کشــاورزی است که 
مدیریت درست آب قطعا می توان 

به آن هدف دست یافت.
بیان  با  محمدرضا اســکندری 
اینکه عامل اصلــی خودکفایی در 
کشاورزی، آب است، اظهار داشت: 
اســتفاده از آب در زمان و در حجم 
مناسب بر میزان تولیدات کشاورزی 

بسیار تاثیرگذار است.
محمدرضا اســکندری تصریح 
کرد: گفته می شــود در حال حاضر 
با 90 میلیارد متر مکعب آب حدود 
100 میلیون تن محصول کشاورزی 
تولید می شــود، بنابراین از آنجا که 
90 میلیارد متــر مکعب دیگر آب 
موجود نیســت، قادر به تولید 200 
میلیــون تن محصول کشــاورزی 

نیستیم.
وی گفــت: در حالی که اعتقاد 
ما این است که با افزایش بهره وری 
آب با حدود 45 میلیارد مترمکعب 

می توان حــدود 200 میلیون تن 
محصول کشاورزی برای تامین غذای 

250 میلیون نفر تولید کرد.
وزیر اســبق جهاد کشــاورزی 
با تاکید بر اینکه دســتیابی به این 
موضوع نیازمند مدیریت است، بیان 
داشت: نیاز آبی گیاه مشخص است، 
بنابراین اگر در زمان مشــخص که 
گیاه نیاز بــه آب دارد، حجم مورد 
نیاز آب تامین شود، می توان به این 

هدف دست یافت.
اسکندری افزود: در حال حاضر 
آب در کانال های کشاورزی حتی در 
زمانی که کشاورز به آن نیاز ندارد، 
جاری اســت و آن حجم آب هم به 

حساب کشاورزی آورده می شود!
وی افزود: بســیاری از سدهای 
ساخته شده در کشور، تشتک تبخیر 
آب هستند و اکوسیستم منطقه را 
بر هم زده اند، در حالی که به اهداف 
اولیه ساخت که پوشش دهی اراضی 

کشاورزی است، نرسیده اند.
محمدرضا اسکندری وزیر جهاد 
کشــاورزی دولت نهم گفت: برخی 
ادعــا می کنند به دلیل مشــکلات 
ناشی از کم آبی نباید اقدام به تولید 

محصولات کشاورزی کرد، در حالی 
که این موضوع درست نیست، زیرا 
حجم زیادی از هدر رفت آب کشور، 
در محاسبات به ناحق به کشاورزی 

نسبت داده می شود.
بــرآورد  طبــق  افــزود:  وی 
از 100 میلیارد متر  کارشناســان 
مکعب اســتحصال آب در کشور، 
حدود 10 میلیــارد متر مکعب آن 
در بخش صنعت و مصارف خانگی 
عنوان می شود و مصرف 90 درصد 
باقی مانده را هم به بخش کشاورزی 
نسبت می دهند که در واقع این طور 
نیســت و حدود 65 درصد این آب 

صرف کشاورزی می شود.
وزیر جهاد کشاورزی دولت نهم 
احمدی نژاد،  تصریح  کرد: متوسط 
بارندگی سالانه کشور، حدود 250 
میلی متر اســت، در حالی که این 
رقم در برخی مناطق حتی به 2هزار 
میلی متر هم می رســد، بنابراین با 
برنامه ریزی اصولی حتی در کشور 
خشک و نیمه خشک هم می توان 

محصولات کشاورزی تولید کرد.
اسکندری بیان داشت: در کشور 
با مشکل آب مواجه نیستیم، بلکه 

بــا بحران مدیریــت آن مواجهیم، 
زیــرا بهره وری آب در کشــاورزی 

پایین است.
وی افزود: افرادی که در جایگاه 
تصمیم گیری انــد و بیــن مردم با 
اظهاراتشان باعث ناامیدی می شوند، 

اینان مبلغ افکار دشمنان هستند.
اســکندری در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه راهکار مدیریتی برای 
افزایش تولید محصولات کشاورزی با 
توجه  به وضعیت این کشور چیست، 
گفت: ایران از نعمت 3 هزار کیلومتر 
ســاحل برخوردار است، اما تاکنون 
کسی به اســتفاده از آب دریا برای 
فکر  کشــاورزی  محصولات  تولید 

نکرده است.

وی افزود: امام خمینی)ره( و بعد 
از رحلت ایشان، مقام معظم رهبری 
همواره بر تهیه غذای مردم از طریق 
تولیدات کشــاورزی داخلی تاکید 
داشته اند. وزیر جهاد کشاورزی دولت 
نهم اظهار داشــت: ایران به واسطه 
داشتن ویژگی چهار فصل و وسعت 
یک میلیــون و 647 هزار کیلومتر 
مربع از توانایی کشــت محصولات 
معتدل،  سردسیر،  مختلف  مناطق 
گرمسیر و استوایی برخوردار است و 
با بهره گیری از ظرفیت های موجود، 
دارای توان تولید 300 میلیون تن 

محصولات کشاورزی است.
اسکندری در پاسخ به این سوال 
که چگونه می توان به این حجم از 
تولید در بخش کشــاورزی دست 
یافــت، گفت: ســال 84 تعداد 94 
برنامه راهبردی با محوریت تحقیقات 
در موضوعــات مختلــف در بخش 
کشــاورزی تدوین شد و گروه های 
مختلف با این نقطه نظر که کشــور 
دائما در وضعیت خشکســالی قرار 
دارد و ترســالی به صــورت اتفاقی 
پیش می آیــد، برای برطرف کردن 
نیازهای وارداتی، بر اساس شرایط 

مختلف خشکســالی، سرما و سیل 
در راستای افزایش تولید محصولات 

کشاورزی برنامه نوشتند.
وی با بیــان اینکه کتابچه ها و 
مستندات این برنامه ها موجود است، 
اظهار داشت: بسیاری از این برنامه ها 
سال 87 آماده شــد و قرار بود که 
برخی از آنها سال 88 عملیاتی شود 

و به دولت دهم تحویل داده شود.
وزیــر دولت نهم  احمدی نژاد 
با انتقاد از نظام برنامه ریزی کشور 
افــزود: نظام برنامه ریزی کشــور 
شــخص محور اســت، نه برنامه  
محور و به همیــن دلیل با روی 
کار آمدن مسئولان و دولت های 
جدید، برنامه دولت های پیشــین 
کنار گذاشته می شود. وی افزود: در 
مورد این برنامه ها هر جا که لازم 
بود، قانون تصویب شد، به طوری 
که قانــون بهره وری کشــاورزی 
کــه در موسســه پژوهش هــای 
برنامه ریزی و اقتصاد کشــاورزی 
و بــا کمک نماینــدگان مجلس 
تدوین شد، سال 88 ابلاغ شد، ولی 
تاکنون هیچ کدام از بندهای این 

قانون اجرایی نشده است.

اسکندری:

دستیابی به خودکفایی کشاورزی
قطعا امکان پذیر است

رئیس اتحادیه باغداران:

هیچ چارچوبی برای واردات موز وجود ندارد

جزئیات جدیدی از واگذاری سؤال برانگیز 
سهام پتروشیمی مبین

شرایط بخشودگی جرایم مودیان 
مالیاتی اعلام شد

رئیس شورای رقابت:
قیمت های جدید خودرو 
هفته آینده اعلام می شود

نایب رئیس شــورای ملی زعفران از افزایش 15 درصدی نرخ 
زعفران خبر داد.

غلامرضا میری دیروز در گفت وگو با خبرنگار فارس در مشــهد اظهار 
داشت: هم اکنون هیچ رکودی در بازار داخلی و خارجی زعفران مشاهده 
نمی شود زیرا ســال گذشته شاهد رشد 27 درصدی بودیم و امسال هم 

در فروردین ماه رشد 29 درصدی صادرات زعفران اتفاق افتاده است.
وی ادامه داد: امسال بین 12 تا 15 درصد زعفران افزایش نرخ داشته 
و می تــوان به جرئت اعلام کرد که بازار طلای ســرخ روزهای خوبی را 

سپری می کند.
نایب رئیس شورای ملی زعفران تاکید کرد: هزینه حمل و نقل زعفران 
به عنوان محصولی گرانقیمت با وزن کم بین 300 تا یک میلیون و 600 
هزار تومان اســت و با این حال وضعیت صــادرات این محصول روبراه و 

مناسب است و هیچ مشکلی در این بخش وجود ندارد.
به گفته وی این محصول اشتغالزایی زیادی را به وجود می آورد و در 
استانی همچون خراسان رضوی که با کم آبی روبه روست، زعفران محصولی 
مناسب برای کشت است و در مجموع مزایای کشت آن بسیار زیاد است.

قیمت زعفران 15 درصد افزایش یافت

وعده وزیر اقتصاد؛

مالیات صادرکنندگان مسترد می شود

ادعای شرکت های هواپیمایی درباره آیین نامه حقوق مسافر

یک نماینده مجلس در گفت وگو با کیهان:

بیشترین قاچاق مربوط به کالاهای لوکس است

اعتراض برخی سهامداران
 مقابل تالار بورس

عضو اتحادیه بنکداران:
واردات مواد غذایی

 در سال گذشته بسیار زیاد بود

رئیس ســازمان بورس تاکید کرد بازار سرمایه کشور فارغ از 
مذاکرات هسته ای دارای پتانسیل مناسبی است.

محمد فطانت این اظهارات را در نشســت خبری خود و در پاسخ به 
سوال خبرنگار اقتصادی کیهان مطرح کرد.

خبرنگار ما از فطانت پرســید: وزیــر اقتصاد اخیرا تاکید کرده که در 
صورت توافق هسته ای معجزه ای در اقتصاد کشور رخ نمی دهد ولی شما به 
عنوان رئیس سازمان بورس در اظهارات خود چندین بار به بحث مذاکرات 
هســته ای و نتایج آن اشاره کرده اید بنابراین آیا با توجه به حرفهای وزیر 
اقتصاد، جنابعالی فکر می کنید در صورت توافق هسته ای چه اتفاق ویژه ای 

در اقتصاد کشور به تبع آن در بازار سرمایه رخ می دهد؟
فطانت پاسخ داد: هیچ کس منکر تاثیر روانی مذاکرات بر جامعه و بازار 
سرمایه نیست اما مهم ترین چالش فعلی بازار چالش کمبود نقدینگی است.

وی با بیان اینکه موضوع مذاکرات بیشــتر از جنبه روانی قابل تامل 
است تاکید کرد البته این حرف به معنای گره زدن بازار سرمایه کشور به 
مذاکرات هسته ای نیست بلکه بورس کشور فارغ از مذاکرات دارای پتانسیل 
مناسبی است و قیمت ها و ارزندگی سهام ها این مسئله را نشان می دهد.
فطانت همچنین به سوال دیگر خبرنگار ما درباره اظهارات رئیس جمهور 
مبنی بر بازگشت رونق اقتصادی به کشور و مغایرت آن با شرایط نزولی 
بورس، پاسخی نداد. رئیس سازمان بورس در این نشست خبری همچنین 
از اظهارات مسعود نیلی مشاور اقتصادی رئیس جمهور تلویحا گلایه کرد و 

گفت: این اظهارات آثارش را بر بازار سرمایه گذاشت.
وی در ادامه از رفتار شرکت های حقوقی نیز انتقاد کرد و گفت: حجم 
عمده خریدهای امســال توسط اشخاص حقیقی بازار بوده و رفتار برخی 

حقوقی ها در عرضه سهام تاثیر منفی و نابهنگام در بازار داشته است.
وی همچنیــن با بیان اینکه برای حمایت از بازار از خصوصی ســازی 
خواســته ایم تا فعلا عرضه جدیدی نداشته باشد گفت: تا پایان خردادماه 

هیچ عرضه اولیه ای در بورس و فرابورس نخواهیم داشت.

فطانت در پاسخ به سوال خبرنگار کیهان:
بورس ایران بدون توافق هسته ای 

دارای پتانسیل مناسبی است


